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گشایش هایی که در عرصه اجتماعی 
چــون رفــع فلیترینگ گــوگل پلی 
عفاف  قانون  اجــرای  توقف  واتس آپ، 
و حجاب و احتمالات بر ســر مذاکره با 
آمریکا که در دولت چهاردهم رخ داده 
با عصبانیت برخــی از تریبون دارهایی 
که باید در کنار مردم قرار بگیرند مواجه 

شده است. 
به گزارش خبرآنلایــن، هنوز عمر دولت 
پزشــکیان به ۶ ماه نرســیده اما حملات به 
دولت و شــخص »مسعود پزشکیان« درحال 
افزایش است. دولت پزشکیان در تلاش است 
تا با به سرانجام رساندن وعده رفع فیلترینگ، 
حل و فصــل پرونده FATF و رفع تحریم ها 
و البته توقف اجرای قانــون عفاف و حجاب 
بحران های اقتصادی، اجتماعی و سیاســی را 
حل و فصل کند، اما به نظر می رسد حل این 
مسائل چندان راحت نیست و این مسیر دولت 
چندان به مذاق منتقدان خوش نیامده است. 
آنقدر که هر تریبونی را تبدل به فرصتی برای 

حمله و نقد دولت کنند.
همان هایــی کــه در ســه ســال دولت 
گذشــته ســکوت کرده بودند، ایــن روزها، 
زبــان به انتقاد گشــوده و تلاش پزشــکیان 
برای اجــرای وعده هایش آنــان را عصبانی 
کرده اســت. همان هایی که بهانه اصلی شان 
برای توجیه عملکرد ضعیف اقتصادی دولت 
سیزدهم، تحریم های آمریکا بود، امروز دولت 
پزشــکیان را مقصر وضعیت فعلی اقتصادی 
می داننــد. همان هایی که در ۶ ماه نخســت 
دولت ســیزدهم کلامی دربــاره فیلتریگ و 
وضعیت حجاب به زبان نمی آوردند، این روزها 
برداشــتن محدودیت ها و توقف اجرای قانون 
عفاف و حجاب را لکه ســیاه دولت چهاردهم 

می دانند.
 نوع مواجهه ائمه جمعه 

با پزشکیان و رئیسی
دولت ســیزدهمی ها در روزهای ابتدایی 
حضورشــان در پاستور هرجا توانستند دولت 
روحانی را مورد حمله و نقد قرار دادند و هرجا 
کم کاری و کاستی داشتند توپ را به سرعت 
در زمین دولت قبــل انداختند، این اقدام در 
اظهارات ائمه جمعه نیز مشهود بود و آنان در 
برابر مشکلات اقتصادی و اجتماعی در دولت 
سیزدهم سکوت می کردند یا دولت روحانی را 

مقصر همه اتفاقات می دانستند.
اما دولت پزشــکیان از همان روزهایی که 
بــر روی کار آمد در تلاش اســت تا برخلاف 
این رویه، برای حل مشــکلات و تحقق آنچه 
که برای آن تضمیــن داده بود حرکت کند. 
بــا این حال، گشــایش هایی کــه در عرصه 
اجتماعی چون رفــع فلیترینگ گوگل پلی 

واتس آپ، توقف اجرای قانون عفاف و حجاب 
و احتمالات بر ســر مذاکره بــا آمریکا که در 
دولــت چهاردهم رخ داده این طیف را نگران 
و ناراضی کرده اســت. از جمله این چهره ها 
ســیداحمد علم الهدی، امام جمعه مشــهد 
اســت، که در ســه سال ریاســت جمهوری 
ابراهیم رئیسی، دامادش، سکوت پیشه کرده 
بود، اما این روزها منتقد جدی دولت مستقر 
در پاســتور شده اســت، او در نمازجمعه ۹ 
آذرماه گفت: »می خواهند با اروپایی ها مذاکره 
کنند، مذاکــره برای چه چیــزی؟ به خاطر 
یک بیانیه شــورای حکام می خواهید مذاکره 
کنید؟ اگر به خاطر مشکلات اقتصادی است 
که دولت قبل نشــان داد مقابله با مشکلات 

اقتصادی در دست دادن با دشمن نیست.«
امام جمعه مشهد اخیرا در بخشی از گفت 
وگوی خود بــا روزنامه خراســان نیز گفته: 
»مســائل ما امــروز با هم قاطی شــده واقعا 
یعنــی هرچه هم که ما می گوییم کســی به 
این تفکیک ما توجه نمی کند که ما مســئله 
حجاب با مردم نداریم. نکته مهم این است که 
بعضی افراد، اتاق خواب را به خیابان آورده اند. 
بحث ما این است.«سیدمحمدمهدی حسینی 
همدانی، امام جمعه کرج نیز از دیگر منتقدان 
دولت فعلی اســت که بارها از رفع فیلترینگ 
و تصمیمات دولت انتقاد کرده اســت، او در 
نماز جمعه ۱۴ دی ماه گفته »تنها راه حفظ 
و صیانــت از مقوله عرفی، عقلی و شــرعی 
حجاب، اجرای قانون و تعلل در اجرای قانون 
خسارت بار است. متأسفانه قانون جدید دستور 
اجرا نمی گیرد و قانون قبل هم اجرا نمی شود. 

تعلل کنندگان از نقشه های شوم دشمن مطلع 
هستند و باید پاسخگوی امروز و فردا باشند.«
او اخیرا نیز گفته اســت: »عده ای دوست 
دارند این فضا بــدون کنترل در اختیار همه 
باشد. بررسی شــود چگونه باید عمل کنند. 
چه کســانی دنبال این هســتند که این فضا 
بدون کنترل در اختیار همه قرار گیرد. برای 
خوشحالی کسانی که امنیت کشور برای آنها 

اهمیت ندارد نباید مقدمه سازی شود.«
اما او در دولت سیزدهم بارها از تصمیمات 
دولت حمایت کــرده بود. چنانچــه در ۱۹ 
آذرماه ســال ۱۴۰۰ دربــاره تصمیمات تیم 
مذاکره کننده رئیسی گفته بود: » تیم مذاکره 
کننده هســته ای  بر روی مواضع خود بر رفع 
تحریم ها ظالمانه که مغایر با قطعنامه اســت 
به همراه دریافت تضمین های لازم ایســتاده 
است. راستی آزمایی در این زمینه یکی دیگر 
از خواســته های تیم مذاکره کننده هسته ای 
است.« عبدالکریم عابدینی، نیز در خطبه های 
نمــاز جمعه قزوین در ۷ دی ماه نســبت به 
برداشته شدن فیلترینگ هشدار داد و تاکید 
داشت که باید راه های نفوذ دشمن بسته شود. 
ســید ابوالحســن مهدوی، امــام جمعه 
اصفهان نیز که از منتقدان دولت اســت، در 
تیرماه ۱۴۰۳ به رئیس جمهور هشــدار داده 
بود؛ »رئیــس جمهور منتخب کابینه خود را 
از افرادی تشکیل دهد که انقلابی باشند و با 
ارزش های انقلاب و مقام معظم رهبری زاویه 

نداشته باشند.«
او هم یکی از ائمه جمعه ای اســت که از 
حامیان دولت ســیزدهم به شمار رفته و در 

۱۴ ابان ماه ۱۴۰۰ تاکید کرده بود: »دشمن 
می خواهد مــردم و مســئولان را در مقابل 
هم قرار دهد و مــردم باید بدانند ۹۹ درصد 
حرف ها و عکس هایــی که در فضای مجازی 

پخش می شود دروغ است.«
بررسی مواضع امام جمعه یزد در شش ماه 
نخست دولت سیزدهم نیز نشان می دهد که 
او انتقادی نسبت به دولت نداشته است. با این 
حال، سید محمدکاظم مدرسی در ۳۰ آذر ماه 
به دولت دربــاره حضور نفوذی های داخلی و 
برنامه های خارج نشینان هشدار داد. او ضمن 
تاکید بر مشــکلات ناترازی ها گفت: »دولت 
نباید با گلایه کردن به اقشار مختلف جامعه 
به ویژه بخش ضعیف النفس جامعه ناامیدی را 
القا کند. چرا که این گلایه کردن، نمود منفی 
برای کشور و پالس مثبت برای دشمن دارد. 
دولــت باید با تدابیر مختلف ناترازی انرژی را 
رفع کند که فعــال کردن بخش خصوصی با 
حمایــت اقتصادی و اداری و جبران شــدن 
این موضوع در ظرف ۶ ماه یکی از این موارد 

می تواند باشد.«
تریبون ها در مخالفت با وفاق ملی

اما این انتقادات درحالی علیه دولت مطرح 
می شود، که هنوز عمر دولت پزشکیان هنوز 
به ۶ ماه نرســیده اســت و دولــت در جهت 
تحقــق مطالبات و خواســت عمومی مطرح 
حرکت می کند و بارهــا بر ضرورت همراهی 
تریبون هــای مهم با دولــت در جهت تحقق 
خواسته های مردم تاکید کرده است، خواسته 
ای که چندان از ســوی طیفی از چهره ها و 

طیف ها اجابت نشده است.

معاون اول رئیس جمهوری در جلسه 
به  اشاره  با  اقتصاد خارجی  روابط  ستاد 
تلاش های دولت وفاق ملی برای توسعه 
روابــط در همه حوزه های سیاســی، 
اقتصادی، فرهنگی و علمی با کشورهای 
ما  و کشــورهای دوست گفت:  منطقه 
تحریم  ادامه  داوطلب  و  مذاکره ایم  اهل 
نیستیم اما راه مقابله با تحریم ها را هم 

یاد گرفته ایم.
محمدرضــا عارف در این جلســه که در 
محل وزارت خارجه برگزار شــد، با اشاره به 
اهمیت روابط همه جانبــه و از جمله روابط 
اقتصادی با کشــورهای منطقه و کشورهای 
هدف صادراتــی خطاب به اعضای »ســتاد 
روابط اقتصاد خارجی« گفت: این ستاد، مرکز 
تعامــل و تفکر در ارتباط با روابط خارجی در 
۴۳ سال گذشته بوده و یکی از قدیمی ترین، 
ماندگارتریــن و موثرترین تشــکل ها در این 
حوزه اســت، تحلیل شــرایط امروز منطقه 
و راهبردهای سیاســت خارجه در توســعه 
هرچه بیشتر ارتباطات با کشورهای همسایه، 
کشــورهای اســلامی، کشــورهای آسیایی، 
اروپایــی، آفریقایــی و آمریکایی و تعامل هر 
چه بیشتر با نهادهای بین المللی در این ستاد 
می توانــد نمود پیدا کند. عارف با اشــاره به 
موفقیت بالای این ستاد گفت: در آن دهه ها 
ســتاد نقشش شناســایی نیازها، پیدا کردن 
کالاهای با کیفیت و تعامل در این حوزه بود 
اما امروز بحث بر ســر صادرات است. معاون 
اول رئیس جمهوری ادامه داد: سطح ستاد از 
ابتدا در سطح معاونان وزرا که از دید ما وزرای 
تخصصی هر حوزه محســوب می شوند بود و 
عملکرد خوب این ســتاد روند تکامل آن را 
سرعت بخشید و در تیرماه ۷۲ دولت آن را به 
عنوان بازوی مشورتی خود معرفی کرد که در 
تدوین و تنظیم پیشنهادهای مربوط به روابط 

با سایر کشورها به دولت مشورت می دهد.
عارف در ادامه خطاب به اعضای »ســتاد 
روابــط اقتصــاد خارجــی« گفــت: ارزیابی 
عملکرد و آسیب شناســی چهــار دهه را در 
این دوره مدنظر قــرار دهید، قطعا در خیلی 
از بخش ها موفــق بوده اید اما در بخش هایی 

هم می توانستیم موفق تر باشیم که این مسأله 
خصوصا در مورد کمیســیون های مشــترک 
اقتصادی مهم اســت، چرا کــه در ارتباط با 
برخی از کشــورها، کمیسیون مشترک تنها 
حالــت نمادین پیدا کرده و هر ۴ – ۵ ســال 

یکبار جلسه ای برگزار می شود.
معــاون اول رییس جمهــوری مهمترین 
مشکل ما در دهه ۶۰ حتی اگر تولید داخلی 
داشتیم، بســته بندی بود و چون بسته بندی 
ضعیــف بود خریداری نداشــتیم امــا امروز 
کیفیت بســته بندی اجناس ایرانی، پیشرفت 
کرده اســت. وی در ادامه گفــت: در زمینه 
عضویت در سازمان ها و نهادهای بین المللی، 
اکنون تفاوت بســیار زیادی با چند دهه قبل 
داریم  امــا باید ببینیم که بــا حضور موثر و 
چشمگیر در ســازمان های پویای منطقه چه 
کار باید انجام دهیم، ما اکنون عضو شانگهای، 
اوراسیا و بریکس هســتیم و در سازمان های 
منطقــه ای مثل اکــو که کشــورهای حوزه 
تمدنــی ایران در آن حاضرند، هســتیم.  در 
این ســازمان های منطقه ای، استقبال بسیار 
خوبی از ایران می شود، همچنین در آفریقا و 
آمریکای لاتین حضور داریم که می توانستیم 
بهتــر از این کار کنیم اما بــه دلایلی موفق 
نبودیم کــه باید ببینیم چگونه می شــود از 
این فرصت ها بهتر اســتفاده کرد. معاون اول 
رئیس جمهــور در ادامه با اشــاره به اهمیت 
دیپلماسی سلامت گفت: دیپلماسی سلامت 
یکــی از برترین مزیت های ما اســت که باید 
بــه خوبی از آن اســتفاده کنیم، علاوه بر آن 
 فناوری های »های تــک« از دیگر برتری های 
ما در منطقه اســت که بایــد از این مزیت ها 
در مسیر دیپلماســی خود استفاده کنیم، ما 
معتقدیم که دیپلماسی فرهنگی و اقتصادی، 

مکمل دیپلماسی سیاسی است.
وی در ادامــه تصریح کــرد: از دیدگاه ما، 
دیپلماســی سیاســی و دیپلماســی علمی، 
فرهنگی و اقتصادی مکمل یکدیگر هستند و 
باید از هرکدام از این دیپلماسی ها برای ارتقای 

دیگری استفاده کنیم.
عارف خاطرنشــان کرد: از هــاب بودن در 
منطقه غفلت شده اســت اما امروز با راهبرد 

کریدورها پیشرفت جدی در این حوزه اتفاق 
خواهد افتــاد اما ما به کریدورهــا تنها نگاه 
ترانزیتــی نداریم بلکه به دنبال تقویت روابط 
در همــه زمینه های فرهنگــی، اقتصادی و 
هنری هستیم و این ستاد باید ارزیابی کاملی 
از عملکردها و آسیب شناسی فعالیت ها ارائه 
دهد و دولت هــم از فعالیت های این زمینه 

حمایت می کند.
وی در ادامه به نقش محوری وزارتخارجه 
در کلیه فعالیت های خارج از کشور اشاره کرد 
و گفت: سفرای ایران، نمایندگان نظام در همه 
بخش های دولتی هستند و قاعدتا سفیر باید 
به این جایگاه بالا توجه کند. باید احســاس 
کند که اختیار تــام در همه جوانب را دارد و 
در همه امور و تنظیم همه همکاری ها و روابط 

باید از این جایگاه استفاده کند.
عارف با اشاره به اهمیت رایزن نان بازرگانی، 
علمی و دانشجویی گفت: باید به جایگاه آن ها 
اهمیت داده شــود تا بتوانیم از طریق آن ها 

کارها را دنبال کنیم.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره 
به نقش بالای بخش خصوصی در صادرات و 
ارتبــاط با خارج از کشــور گفت: در دهه ۶۰ 
و ســال های ابتدایی پیروزی انقلاب، به دلیل 
نگاه دولتی، امــکان حضور بخش خصوصی 
به خوبی ممکن نبود اما با ابلاغ سیاست های 
کلی اصل ۴۴ راه بــرای بخش خصوصی باز 
شــد و نتایج آن خصوصاً در حوزه ICT در 
دهه هــای ۷۰ و ۸۰ دیده شــد، نگاه دولت 
چهاردهم به بخش خصوصی آن است که باید 
از حداکثر توان بخش خصوصی استفاده کنیم 
و سیاست های اصل ۴۴، مسیر را برای حضور 

بخش خصوصی باز کرده است.
وی ادامــه داد: در بخش دانش بنیان هم 
دستاوردهای بســیار خوبی داریم که در این 
حوزه، با کشورهای همسایه هم روابط خوبی 
برقرار کرده ایم و باید این حوزه نیز مدنظر قرار 
گیرد. عارف در ادامه با اشاره به اینکه قانون گذار 
رشــد ۸ درصدی را در برنامه هفتم پیشرفت 
تأکید کرده است، گفت: برای رسیدن به این 
رشد، علاوه بر سرمایه گذاری های داخل کشور 
به ســرمایه گذاری ایرانیان خارج از کشور نیز 
نیاز داریم، به هموطنانی که علاقه مند به نظام 
و کشور هستند. در این حوزه، بخش خصوصی 
باید پیشقدم شود و سرمایه گذاران را ترغیب 
به سرمایه گذاری در وطن کند و ما به عنوان 
دولت تضمیــن می دهیم که ایــن ایرانیان، 
خودشان و سرمایه شان محترم هستند و هر 
وقت بخواهند می توانند سرمایه شان را خارج 
کنند، در دهه های گذشته ما شاهد آن بودیم 
که در مواقعی که روابط شــفاف بوده است، 
بازگشــت ایرانیان رشد یافته است و از جمله 
در اوایل دهه ۸۰ که همراه با تک نرخی کردن 
ارز بود، سرمایه گذاری ایرانیان خارج از کشور 

روند خوبی پیدا کرد.

معــاون اول رئیس جمهــوری در ادامه با 
اشاره به سیاســت دولت در خصوص نرخ ارز 
گفت: همکاری و تجارت آزاد با اوراسیا نهایی 
شده و یکی از راهبردهای ما آن است که در 
مــورد قراردادهای دوجانبــه و چند جانبه با 
کشورهای این حوزه همکاری و سرمایه گذاری 

کنیم.
عارف تأکید کــرد: ما تحریم ها را انتخاب 
نکردیم بلکــه آن ها، تحریم هــای ظالمانه و 
غیرانســانی هســتند که بر ملت ایران وارد 
شده اســت و اگر هدف دشمنان، تنها دولت 
بود، تحریم داروها و شرط و شروط گذاشتن 
برای کالاهای اساســی معنایی نداشت اما ما 
یــاد گرفته ایم که مقابله کنیــم، ما داوطلب 
ادامه تحریم ها نیستیم و انتظارمان از جامعه 
بین المللی این اســت که برای رفع تحریم ها 
همکاری کنند. ما اهل مذاکره هستیم و باید 
بــه فعالان اقتصادی اطمینــان بدهیم که با 
تحریم ها مقابله می کنیم و برنامه های توسعه 
را ادامه می دهیم. معاون اول رئیس جمهوری 
در ادامه از رئیس و اعضای ســتاد خواست تا 
کمیسیون های مشترک اقتصادی را جدی تر 
پیگیری کرده و به صورت منظم جلســات را 
برگزار کنند. عارف در ادامه گفت: دریا یکی از 
مزیت های نسبی بالای ما است و با چند هزار 
کیلومتر دریا در جنوب و شــمال کشورمان، 
مزیت خوبی در این زمینه داریم. در شــمال 
کشــورما،  کشــورهایی قرار دارند که به دریا 
راه ندارند و ایران مناســب ترین مسیر برای 
رسیدن آنها به دریا است، اصول توسعه دریا 
محور ابلاغ شده که آن را در دستور کار قرار 
داده ایم. معاون اول رئیس جمهوری افزود: در 
کنار توسعه دریا محور، توسعه مکران موضوع 
بســیار مهمی برای دولت چهاردهم است و 
همه تلاش ما آن اســت که در مکران کاری 
شایسته و در شــأن مردم ایران انجام شود و 
طبعاً از تجربه همه کشورهایی که در توسعه 
ســاحلی موفق بودند و در صورت نیاز حتی 
از مشــاوران خارجی اســتفاده می کنیم. ما 
می خواهیم یک کار بزرگ تمدنی انجام دهیم، 
معتقدیم در عین حال که مکران در توســعه 
ملــی تاثیر بالایی دارد، در انتقال جمعیت به 
شرق کشــور می تواند تاثیرگذار باشد. عارف 
در ادامه با اشــاره به موضوع انتقال پایتخت 
گفت: انتقال پایتخت در ۳۰ ســال گذشــته 
بحثی جدی بود اما به دلایلی به نتیجه نرسید 
اما امروزه بحث آن بســیار جدی است و اگر 
در بررسی هایمان به نتیجه برسیم، به خاطر 
محدودیت هایــی مانند تامیــن آب، یکی از 
مناطقی که بحث انتقال پایتخت به آن مطرح 
اســت مکران اســت، در دولت های گذشته، 
مناطق مختلفی مورد بررسی قرار گرفت که 
هر کدام موانعی داشت اما مکران مشکل آب 
را هم ندارد و شــما باید به این منطقه توجه 

جدی داشته باشید.

تریبون ها علیه پزشکیان و دولتمردانش روشن است

موافقاندیروزرئیسیدرصفمنتقدانرئیسجمهور

عارف در شورای عالی روابط خارجی: 

داوطلب ادامه تحریم نبوده و اهل مذاکره هستیم

پزشکیان به تاجیکستان و روسیه سفر می کند
مشــاور سیاسی رئیس جمهور از سفر مسعود پزشــکیان به تاجیکستان و 
روســیه و نیز میزبانی از نخســت وزیر عراق در تهران خبر داد و گفت: در این 

دیدارها اسناد متعددی به منظور گسترش روابط امضا می شود.
به گزارش ایســنا، مهدی سنایی در حساب کاربری خود در شبکه ایکس با 
اشاره به برنامه های هفته جاری رئیس جمهور پزشکیان نوشت: »دکتر پزشکیان 
چهارشــنبه ۱۹ دی ماه برای بررسی روابط دوجانبه و موضوعات منطقه ای در 
تهران میزبان آقای السودانی است. دعوتنامه هایی نیز از آقای ولادیمیر پوتین و 
آقای امامعلی رحمان دریافت نموده و اواخر دیماه به تاجیکستان و روسیه سفر 

می کند. اسناد متعددی به منظور گسترش روابط امضا می شود«.

بررسی موضوع »فرونشست زمین در ایران« 
در جلسه هیات دولت

موضوع فرونشســت زمین در ایران در جلسه هیات دولت مطرح و گزارش 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره ریشه ها و راهکارهای جلوگیری از 

این خطر ملی مورد بررسی قرار گرفت.
جلســه هیات دولت عصر یکشنبه به ریاست مســعود پزشکیان برگزار و 
طی آن درخواســت ها و مسائل دستگاه های مختلف به بحث وتبادل نظر اعضا 

گذاشته شد.
در این جلســه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گزارش مبسوطی در 
مورد موضوع »فرونشســت زمین در ایران«، ریشه ها و راهکارهای جلوگیری از 

این خطر ملی ارائه کرد و اعضا به بررسی آن پرداختند.

 ظریف:
انذارهای رنانی برخاسته از دغدغه مندی است نه 

برای تشویش اذهان عمومی
معاون راهبردی رئیس جمهوری از محسن رنانی به عنوان یکی از آگاه ترین 
و دلسوزترین اندیشمندان کشــور نام برد و گفت: انذارهای رنانی برخاسته از 

دغدغه مندی است و نه برای تشویش اذهان عمومی.
به گزارش ایرنا، محمدجواد ظریف روز دوشنبه در صفحه شخصی خود در 
شبکه ایکس نوشت: » استاد دکتر محسن رنانی یکی از آگاه ترین و دلسوزترین 
اندیشمندان این مرز و بوم است که با شجاعت و صراحت به منظور پیشگیری و 
درمان پیش از وقوع فاجعه، به صورت خصوصی و هرگاه ضرورت باشد به شکل 

عمومی، هشدار می دهد.
وی افزود: انذارهایش برخاســته از دغدغه مندی اســت و نه برای تشویش 
اذهان. حضور راهگشــا و سازنده ایشــان در شورای راهبری یکی از نمونه های 

مشارکت مشفقانه ایشان است.
وی ادامه داد: بسیار متاسفم که در هفته ای که بناست گفت وگو وفاق ملی 
با حضور رئیس جمهور و اندیشمندان برگزار شود، اخبار ناخوشایندی پیرامون 
فعالیت های روشنگرانه این دانشمند بی نظیر و برخی دیگر از دلسوزان ملک و 
ملت شنیده می شود. ظریف تاکید کرد: آنچه از تجربه اندک نیم قرن گذشته ام 
در بررســی روندهــای اجتماعی ایران و جهان دریافت کرده ام این اســت که 
برخورد با اظهارنظر و نقد اندیشمندان مشفق راه را برای تشویش افکار عمومی 
توسط تندروهای منفعت طلب باز می کند. از این رو، امیدوارم با درایت ریاست 
محترم قوه قضائیه و دستگاه های امنیتی استاد دکتر محسن رنانی فعالیت های 

نیک اندیشانه خود را ادامه دهد.«

مهاجرانی: 
فرهنگ، هویت ساز 

و برای زیست جامعه ضروری است
ســخنگوی دولت با بیان اینکه فرهنگ هویت ساز است،گفت: اگر ما هویت 
خود را فراموش کنیم، در تغییرات جهانی حل خواهیم شد؛ امری که برای هیچ 

کشوری خوشایند نیست.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، »فاطمه مهاجرانی« ظهر دوشنبه در 
مراسم افتتاحیه سومین دوره از نمایشــگاه معرفی دستاوردها و ظرفیت های 
شــرکت های خــلاق و دانش بنیان پارک علــوم و فناوری های نــرم و صنایع 
فرهنگی، که با حضور سیدرضا صالحی امیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در دانشگاه علم و فرهنگ برگزار شد،گفت: دولت به نقش فرهنگ 
در عبور از تنگناهای کشــور باور دارد و این فرهنگ وحدت بخش، با همکاری 

همه دستگاه های اجرایی، می تواند به آبادی ایران منجر شود.
وی افزود: فرهنگ از جمله موضوعاتی اســت که اگر پیشــوند »بی « به آن 
اضافه شود، به دشــنام تبدیل می شود. از این رو، داشتن فرهنگ برای زیست 
همه افراد جامعه ضروری اســت. با توجه به ظرفیت، سابقه و میراث فرهنگی 
کشــور در گذشته و دســتاوردهای امروز، باید با تلفیق آن، انسانی اخلاق مدار 
پرورش یابد. سخنگوی دولت اضافه کرد: پس از گسترش فناوری های سخت، 
بشر احساس کرد برای زیســت درست باید به سمت فناوری های نرم حرکت 
کند. این نیاز تنها مربوط به کشور ما نیست، بلکه همه کشورها به دنبال حفظ 

و تقویت ظرفیت های فرهنگی خود هستند.
مهاجرانی خاطرنشــان کرد: فرهنگ هویت ساز اســت. اگر ما هویت خود 
را فرامــوش کنیم، در تغییرات جهانی حل خواهیم شــد؛ امری که برای هیچ 

کشوری خوشایند نیست.
وی گفت: در جهان امروز، فناوری نرم هویت ســاز اســت و نقش مهمی در 
تاب آوری فرهنگی کشــورها ایفا می کند. به دلیل ماهیت این حرکت، نیاز به 
دســتورالعمل ها یا قوانین خشک نیســت. دولت به نقش فرهنگ در عبور از 
تنگناهــای کشــور باور دارد و ایــن فرهنگ وحدت بخش، بــا همکاری همه 

دستگاه های اجرایی، می تواند به آبادی ایران منجر شود.

معاون وزیر کشور:
احزاب باعث افزایش سرمایه اجتماعی

کشور می شوند
معاون سیاسی وزیر کشــور، احزاب را یک حلقه عمیق و قابل اعتماد بین 
حاکمیت و مردم  عنوان کرد و گفت: احزاب می توانند باعث افزایش ســرمایه 
اجتماعی کشور شوند. به گزارش ایرنا، علی زینی وند معاون سیاسی وزیر کشور 
در پایان نشســت با دبیران کل احزاب معتدل و مســتقل در جمع خبرنگاران 
گفت: در این نشســت مسائلی نظیر قوانین مربوط به فعالیت احزاب، تجمعات 
و جرم سیاســی مطرح شد که خیلی از آن ها مسائل به حقی بود و نمایندگان 
احزاب خواهان این بودند که زمینه فعالیت حزبی در کشور تسهیل شود. ما هم 

از این موضوع استقبال می کنیم.
وی بــا بیان اینکه احزاب یک حلقه عمیــق و قابل اعتماد بین حاکمیت و 
مردم اند، تصریح کرد: احزاب می توانند باعث افزایش ســرمایه اجتماعی کشور 
شوند و از دوردست ترین نقاط کشور مطالبات مردم را به سطح یک حاکمیت 

منتقل کنند.
معاون سیاسی وزیر کشور درخصوص تقویت نقش احزاب، اظهار کرد: هیچ 
کس از مســئولان منکر اهمیت فعالیت احزاب نیستند و قانون اساسی ما هم 
کاملا این زمینه را برای فعالیت احزاب فراهم کرده است. در سیاست های کلی 
انتخابات هم که مقام معظم رهبری ابلاغ فرمودند به تقویت نقش احزاب توجه 
شده است. یکی از اتفاقاتی که باید در این زمینه بیفتد این است که در گفتمان 

و فرهنگ عمومی مردم بحث حزب و فرهنگ حزبی را تقویت کنیم.
زینی وند با بیان اینکه به لحاظ تاریخی برخی از حکومت های استبدادی که 
در ایــران هم در دوره هایی در قبل از انقلاب حاکم بودند، برای اینکه مزاحمی 
نداشته باشند عمداً بحث فعالیت حزبی و سیاسی را منکوب کردند، تصریح کرد: 
جمهوری اســلامی از همان ابتدا به موضوع احزاب توجه داشته است. اما باید 
توجه داشته باشیم که با توصیه و بخشنامه و حتی قانون غیرموثر نقش احزاب 
تقویت نمی شود. وی اضافه کرد: ما باید قوانین را به گونه ای بازبینی کنیم که 
نقش موثر احزاب در اداره کشور دیده شود. مثلًا در کنار تعریف ساز و کارهایی 

برای حمایت مالی از احزاب، کاری نکنیم که فعالیت در احزاب هزینه زا باشد.
معاون سیاســی وزیر کشور در پاسخ به سوالی مبنی بر معیار تقسیم بندی 
احزاب به اصول گرا و اصلاح طلب و مســتقل و اینکه در صورت ســرخوردگی 
مردم از این دو جریان آیا احزاب مستقل این قدرت و توانایی را دارند که مردم 
به ســمت خودشان هدایت کنند؟ اظهار کرد: برای ما به عنوان دولت، گرایش 
احزاب اصلا موضوعیت ندارد. تقســیم بندی اصلاح طلب و اصول گرا و مستقل 
چیزی است که خود احزاب به این نتیجه رسیده اند و ما هیچ خط کشی نداریم. 
این تقسیم بندی ها بالاخره در یک بستر تاریخی شکل گرفت، در یک مقطعی 

چپ و راست بود، در مقطع دیگری تقسیم بندی دیگری صورت گرفت.

دولت

سخنگوی سپاه: 
آسمان سرزمین های اشغالی برای ما باز 

و بی دفاع است
سخنگوی ســپاه با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
برای نبردها بزرگ و پیچیده و ســنگین در هر مقیاسی از 
مدت ها قبل آمادگی کامل داشــته اســت، تاکید کرد که 

آسمان سرزمین های اشغالی برای ما باز و بی دفاع است .
به گزارش ایسنا، ســردارعلی محمد نائینی در نشست 
خبری پیرامون برگزاری رزمایش اقتدار پیامبر اعظم )ص( 
۱۹، یادآور شد: در چند هفته اخیر به دلیل تحولات جدید 
در منطقــه یک ذوق زدگی کاذب و فهم غلط در دشــمن 
شــکل گرفته است.دشــمن تلاش کرده با جنگ ادراکی 
تحولات جاری را به عنوان تضعیف جمهوری اسلامی ایران 

توصیف کند. ما می دانیم واقعیت چیست.
وی اعلام کرد: جمهوری اســلامی ایــران برای نبردها 
بزرگ و پیچیده و ســنگین در هر مقیاسی از مدت ها قبل 
آمادگی کامل داشته است. ما به قدرت الهی و قدرت درون 
زا و قدرت مــردم زا خود اعتماد داریم. وی در ادامه اظهار 
کــرد: ملت ایران بداند، دشــمن در هیچ نبردی برتری بر 
ما نداشــته است. هیچ گاه شکســت اطلاعاتی از دشمن 
نخوردیم. این دشــمن است که دائما با جنگ ادراکی برای 
جبران شکســت های خود روحیه ملی را تضعیف می کند. 
ما در محیط جنگ روانی و ادراکی هســتیم. دشــمن هر 
روز برای تاثیر بر اراده و روحیه ملی مســئله تولید و شبهه 
افکنی می کند. سخنگوی سپاه با اشاره به برگزاری رزمایش 
پیامبــر اعظم )ص( ۱۹ تصریح کرد: بخش اصلی رزمایش 
در دی ماه و بخش هایی دیگر آن تا پایان ســال ادامه دارد 
و کاملا دفاعی و هجومی و ترکیبی اســت، رزمایش اقتدار 
پیامبر اعظم ۱۹ در ادامه رزمایش ها سالانه سپاه است و به 
صورت مشــترک متناسب با تهدیدات جدید امنیتی طرح 
ریزی شــده است. رزمایش ها برای حفظ آمادگی نیروهای 
مسلح تعریف شده است. وی با بیان اینکه این رزمایش ها 
نزدیک ترین تمرین ها به شــرایط واقعی نبرد است، گفت: 
هدف اصلی مجموعه رزمایش ها اقتدار مقابله با تهدیدات 
احتمالی نظامی و مقابله با تروریســم و خرابکاری کشور و 

ارتقای روحیه ملی و تغییر محاسبات دشمن است.
نائینی افزود:مجموعه رزمایش هــا پیامبر اعظم روایت 
اقتدار و ثبات و بازدارندگی و قدرت تهاجمی ایران اسلامی 
سربلند و مقتدر است. روایتی که رژیم صهیونیستی بعد از 
تعرض به ایران در ۵ آبان انجام داد، گفتند ایران فاقد سپر 
دفاعی و زنجیره تولید موشک است. ایران تاکنون یک روز 
در تولید موشک متوقف نشده است و سامانه پدافند کشور 

کاملا زنده و در بسیاری موارد ارتقاء یافته است.
وی با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیســتی با برخورداری 
از به روز ترین سیستم پدافند دنیا با شلیک یک موشک و 
پهپاد یمنی در دفاع از خود عاجز است، تصریح کرد: پیام 
رزمایش های دفاعی و تهاجمی سپاه در روزها آینده توسط 
دشمن دریافت خواهد شد. وی در ادامه خاطر نشان کرد: 
دشمن صهیونیستی دچار توهم و خطای محاسباتی است. 
عملیات پر قــدرت وعده صادق که بخش کوچکی از توان 
تهاجمی ما بود، ثابت کرد آسمان رژیم صهیونیستی برخلاف 
جنجال رســانه در مقابل تهاجم ما بی دفاع است. ایران بر 
اســاس دکترین دفاع خود آغاز گر هیچ جنگی در منطقه 
نخواهــد بود، اما رزمایش پیش رو در راســتای آمادگی و 
اقتدار دفاعی و هجومی برای مقابله با هر نوع تهدیدی است.

تقویت بازدارندگی  و صیانت از مردم و انقلاب پایه دکترین 
نظامی سپاه مردمی است. برای امنیت مردم و اقتدار کشور 
هر اقدام نظامی متعارف لازم را انجام می دهیم و در ضربه 
با قدرت به بنیان رژیم صهیونیستی گام برخواهیم داشت. 
سخنگوی ســپاه تاکید کرد: دشمن نخستین ضربه کاری 
را در طوفان الاقصی دریافت کرد. دومین ضربه را توســط 
ایــران در وعده صادق یک و دو کوبنده دریافت کرد. وعده 
صادق یک به لحاظ حجم عملیــات بزرگ ترین عملیات 
ترکیبی پهبادی و موشــکی بود.در عملیات وعده صادق ۲ 
بیش از ۲۰۰ موشــک اهداف نظامی و امنیتی را در عمق 

سرزمین های اشغالی مورد هدف قرار داد.
وی در ادامــه تاکید کرد: صد در صد عملیات موفقیت 
آمیز بود. امروز در ســطوح مختلف حکمرانی در کشــور 
انســجام کامل وجود دارد. هیچ مانعی برای انجام عملیات 
جدید علیه رژیم صهیونیســتی در زمان خود وجود ندارد.

مردم ایران همیشه به تدبیر و نبوغ فرماندهان نظامی خود 
اعتمــاد کامل دارند. به طور قطــع هر وقت زمان عملیات 
جدیــد فرا رســد، قدرتمندتر و غافلگیــر کننده تر انجام 
می شود. دشمن دائما با روش های متفاوت و در جغرافیای 

وسیع پاسخ شرارت های خود را دریافت می کند.
وی در ادامه تاکید کرد: اکنون مراحل مقدماتی رزمایش 
پدافند هوایی ســپاه در حوالی سایت هسته ای نطنز تحت 
مدیریت پدافند هوایی خاتم الانبیاء در حال انجام اســت 
که بخش هایی از مراحل اصلی آن در روزهای آینده انجام 
می شود. ســخنگوی ســپاه افزود: رزمایش بزرگ امنیتی 
نیروی زمینی سپاه در غرب کشور در حال برگزاری است 
که نشــان تحرک سریع نیروهای ویژه برای جایه جایی از 

یک نقطه به نقطه برای دفاع سرزمینی است.
وی در ادامــه اعلام کرد: رزمایش بســیج با ۱۱۰ هزار 
نفر از بســیجی های پایتخت در روز جمعه برگزار می شود. 
مجموعه رزمایش نیروی دریایی سپاه از اواخر هفته برگزار 
خواهد شد. بادقت و قدرت و فرماندهی ترکیبی و مدیریت 
همزمان چند عملیات برگزار خواهد شد. رزمایش ها مورد 
ارزیابی قرار می گیرد. برخی تســلیحات و تجهیزات برای 
نخســتین بار به نمایش در می آید که نشانه بلوغ فکری و 
مهندسی جوانان در سپاه است. ناینی ازبرگزاری مجموعه 
رزمایش های اقتدار شامل رزمایش مشترک اقتدار پدافند 
هوایی و اقتدار نیروی زمینی سپاه و نیروی هوافضای سپاه 
و نیروی دریایی ســپاه و سازمان بســیج در شش استان 
کشور خبرداد. یو ادامه داد: یک بخش مهم و دارای اولویت 
رزمایش اقتدار پدافند هوایی در چند اســتان کشور است 
که در چارچوب رزمایش اقتدار پدافند نیروی هوایی ارتش 
و نیروی هوافضای سپاه با هماهنگی نیروی پدافند کشور 
انجام می شــود. عملیات هوا فضای ســپاه و نیروی هوایی 
ارتش مکمل یکدیگر و با نیروی پدافند کشــور هماهنگ 

است. همه ساله این رزمایش ها مشترک انجام می شود.
وی در ادامــه بیــان کرد: در رزمایش هوافضا شــلیک 
سامانه های ارتفاع پست و سامانه های برد متوسط خواهیم 
داشت. اهداف، ردگیری، شناســایی پهپاد های رادار گریز 
دشــمن  تا فاصلــه ۱۵۰ کیلومتری شناســایی و منهدم 
می شــوند. وی با بیان اینکه در کنار رزمایش اقتدار پیامبر 
اعظم رونمایی از بخش های جدیدی از شهرهای موشکی و 
پهبادی نیروی هوافضای سپاه توسط فرمانده کل سپاه را 
خواهیم داشت، اظهارکرد:  در رزمایش اقتدار پیامبر اعظم 
نیروی دریایی از دو شــهر زیرزمینی موشــکی و شناوری 
در جنوب کشــور رونمایی خواهد شد. سخنگوی سپاه با 
اعلام اینکه رونمایی از پهپاد های نســل جدید و منحصر 
به فرد در دنیا را خواهیم داشت، گفت: از ۲۹ دی ماه تا ۴ 
بهمن رزمایش بزرگ اقتدار دریایی در خلیج فارس برگزار 
می شــود. رزمایش کنترل تردد هوشمند در تنگه هرمز با 
حضور بیش از ۳۰۰ شــناور نظامی و پهپاد در ۲۲ دی ماه 

برگزار خواهد شد.

دفاعی


